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Sis de cada 10 municipis de Lleida han guanyat habitants els últims quatre anys. Aquest creixement s’atribueix 
a l’èxode de les ciutats arran de la Covid-19, si bé en alguns pobles s’ha començat a frenar i fins i tot ha fet marxa 
enrere. Els ajuntaments protagonitzen desenes d’iniciatives per atreure població i evitar perdre la que ja tenen.

reportatge repoblació

Sis de cada deu municipis de Lleida  
han guanyat habitants en quatre anys
Protagonitzen desenes d’iniciatives per atreure població i evitar perdre veïns
r. ramírez / redacció
❘ lleiDa ❘ La majoria de municipis 
de Lleida ha guanyat població al 
llarg dels últims quatre anys, un 
creixement que els ajuntaments 
solen atribuir a l’èxode de les 
ciutats arran de la Covid-19. Sis 
de cada deu, un total de 146, 
van augmentar el seu cens entre 
el 2019 i el 2021, segons les últi-
mes dades de l’Institut Nacional 
d’Estadística (INE). En el que va 
de 2022 ha suposat un punt d’in-
flexió per a algunes d’aquestes 
localitats. Mentre que algunes 
han consolidat i fins i tot refor-
çat el creixement, d’altres l’han 
vist frenar i fins i tot retrocedir. 
Els ajuntaments protagonitzen 
desenes d’iniciatives, en solita-
ri o en col·laboració amb altres 
administracions, per atreure 
nous habitants i conservar els 
que ja tenen.

Alguns petits pobles han ex-
perimentat forts creixements, 
fet que en ocasions posa a prova 
la capacitat d’infraestructures i 
equipaments públics construïts 
per a poblacions molt menors. 
És el cas de Bausen, el cens del 
qual ha crescut en un 20%. 
L’ajuntament adverteix que la 
carretera d’accés al poble és in-
suficient per absorbir el trànsit 
de veïns i turistes i queda blo-
quejada amb facilitat quan hi 
aparquen als marges. Lles de 
Cerdanya ha augmentat el cens 
un 19%, cosa que ha obligat a 
construir un nou consultori 
mèdic.

A Granyena de les Garri-
gues i Prats i Sansor la pobla-
ció ha crescut un 18%. L’alcalde 
d’aquest últim municipi, Xavier 
Picas, va apuntar que la capa-
citat de l’escola “arriba al seu 
límit” amb 40 alumnes i que 
aquest any l’ajuntament ha ha-
gut de cedir l’espai de l’arxiu 
municipal perquè el col·legi ha-
bilités una aula. 

Totes aquestes localitats i al-
tres com el Vilosell han crescut 
de forma continuada fins ara. 
Diferent és el cas de Fulleda. Té 
91 veïns, més dels 85 que tenia 
abans de la pandèmia. Tanma-
teix, n’ha perdut una desena res-
pecte al 2021, quan va arribar 
a 101 després de tres anys de 
creixement.

El rastre de la Covid
L’augment de població durant 

la pandèmia pot consolidar-se 
o no, però ha deixat importants 
lliçons en matèria de repoblació. 
L’experiència dels últims anys 
ha demostrat que són mol-

imatge dels nens i nenes nouvinguts aquest curs a l’escola de Tuixent.

reviure les valls

la vansa i fórnols 156 habitants

Portes obertes als pisos que ha comprat la Vansa.

n L’ajuntament de la Vansa 
i Fórnols ha comprat un edi-
fici amb nou habitatges i els 
ha posat a disposició de qui 
vulgui establir-se al municipi 
en règim de lloguer social. Fa 
dos setmanes les van visitar 
mig centenar de persones, la 
majoria de fora de l’Alt Urgell. 
Ho van fer en el marc d’una 
jornada de portes obertes de 
la mà de Reviure les Valls, col-
lectiu que treballa a favor de la 
repoblació de la vall. L’entitat 
va presentar també als visi-
tants els serveis i activitats que 
ofereix la zona.

La compra dels pisos ha su-
posat una forta aposta per al 
municipi. El pressupost total 
del consistori és de 500.000 
euros a l’any i els va adquirir a 
la Sareb per 470.000. D’aques-
ta xifra, 110.000 van ser fons 
propis que van pagar dos dels 
habitatges. La resta correspon 
a un crèdit de l’Institut Català 

c.sans

de Finances. El concurs per op-
tar a un d’aquests habitatges, 
d’entre 80 i 90 metres quadrats 
i amb dos habitacions, estarà 
enllestit al desembre i s’espera 
que al gener puguin entrar-hi a 
viure les primeres famílies. Els 

inquilins pagaran entre 200 i 
250 euros mensuals i estaran 
obligats a fer d’aquests habi-
tatges la seua primera resi-
dència. A l’hora d’avaluar les 
sol·licituds, tindran més punts 
els aspirants amb fills en edat 

escolar, a fi de consolidar l’es-
cola de Tuixent. Aquest centre 
rep actualment 17 nens i nenes 
de Josa i Tuixent i de la Vansa 
i Fórnols.

Primers resultats
Mercè Valls, presidenta de 

Reviure les Valls, va explicar 
que l’entitat vol impulsar una 
cooperativa d’habitatges en 
règim de cessió d’ús i apunten 
a la possibilitat de dur-ho a 
terme a l’edifici que ha com-
prat l’ajuntament de la Vansa 
i Fórnols.

Els esforços per atreure ve-
ïns han començat a donar re-
sultats. L’estiu passat es van 
instal·lar dos noves famílies a 
la vall: una amb quatre fills a 
Tuixent i una altra amb dos a 
la Vansa. En total sumen una 
desena de nous empadrona-
ments, dels quals sis són nens 
en edat escolar, informa C. 
Sans.

Una forta aposta per atreure nous veïns
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el ministeri de transició ecològica va impulsar juntament 
amb la Diputació el primer hub d’innovació rural a aran 
per diversificar l’activitat econòmica del pirineu. el va 
seguir un altre a graus i ara en projecta un altre a tremp.

Deu professionals de les telecomunicacions van 
treballar una setmana al pallars el maig passat, en el 
marc del projecte catalunya rural Hub, per mostrar 
que es pot teletreballar en qualsevol lloc habilitat.

tes les persones disposa-
des a viure en municipis ru-
rals si disposen d’habitatge, 
serveis i tenen la possibilitat 
de treballar-hi. Les diferents 
iniciatives dirigides a atreure 
nous habitants incideixen en 
aquests tres factors.

Un exemple d’aquesta 
circumstància és el pla pilot 
que la Generalitat ha posat 
en marxa als set municipis 
de les Garrigues Altes. Con-
templa habilitar vivendes en 
edificis municipals i també 
impulsar el desplegament de 
la fibra òptica per afavorir 
el teletreball i l’activitat em-
presarial a la zona. 

Fer habitables edificis que 
no van ser construïts per a ai-
xò és una cosa que preveuen 
fer també altres municipis a 
la resta de la província. Per 
exemple, Ciutadilla espera 
construir quatre pisos socials 
a l’interior de l’antiga caserna 
de la Guàrdia Civil, i Mont-
ferrer i Castellbò espera do-
nar aquest ús a l’antiga escola 
d’Els Agols.

Donar ús a habitatges buits 
és un altre front obert tant 
per afavorir la repoblació 
com per impedir el deterio-
rament dels edificis. Bios-
ca va arribar a cedir-les de 
forma gratuïta per atreure 
nous veïns, mentre que l’As-
sociació de Micropobles ha 
engegat un programa sense 
precedents per instal·lar una 
vintena de famílies de refugi-
ats en setze pobles lleidatans.

El consell de l’Urgell ha 
elaborat un cens d’habitatges 
buits, que va permetre cons-
tatar que sumen fins a 2.300 i 
que almenys la meitat podri-
en rehabilitar-se mitjançant 
contractes de masoveria ur-
bana. Aquesta modalitat es 
va provar a Maldà, amb una 
parella que encara habita la 
vivenda que va rehabilitar. 
Des de la ciutadania sorgei-
xen també iniciatives com 
cooperatives d’habitatges 
com la que plantegen crear 
en una antiga granja de Mal-
dà i la que ja hi ha a Baix 
Pallars.

Next Generation
Per la seua part, línies de 

subvencions de la Diputació, 
la Generalitat i l’Estat, espe-
cialment les del fons Next 
Generation de la UE, reser-
ven partides per afavorir els 
pobles petits, en el marc de 
polítiques públiques per fre-
nar la despoblació rural.

prioritatS
Habitatge, serveis i 
teletreball, requisits                
per a la repoblació de         
la Lleida més rural

bovera 261 Habitants

Reobrir el forn de pa i 
habitar la planta superior
n L’ajuntament de Bovera va 
acceptar anys enrere la cessió de 
l’edifici de l’antiga cooperativa 
de consum i des d’aleshores l’ha 
dedicat a iniciatives per revita-
litzar el municipi. 

L’any passat va posar en 
marxa un forn de pa a la planta 
baixa, per bé que està en desús 
des del gener i ara el consisto-
ri busca qui l’exploti. A finals 
d’octubre va obrir un concurs 
per adjudicar-lo i ja hi ha alguns 
aspirants. 

De forma paral·lela, du a ter-
me tràmits davant d’Urbanisme 
per habilitar dos pisos socials 
a la planta superior. La cons-

trucció d’un anirà a càrrec de 
la Generalitat, en el marc d’un 
programa pilot per revertir la 
despoblació a la zona de les 
Garrigues Altes. És el primer 
que l’Executiu català posa en 
marxa i s’estén a sis localitats 
més: Bellaguarda, la Granade-
lla, Granyena, Juncosa, el Sole-
ràs i els Torms. 

Inclou habilitar un seguit de 
vivendes en edificis públics mu-
nicipals i desplegar la xarxa de 
fibra òptica entre aquest any i el 
2024. També està previst posar 
en marxa programes similars a 
l’Urgell, el sud del Segrià i les 
Garrigues Baixes.

ajuntament De bovera

L’interior del forn de pa de Bovera, tancat des del mes de gener passat.

Veïns de Fulleda i visitants, durant la celebració de la Fira Heroica a finals del mes de setembre passat.

n Fulleda té 91 habitants. Són 
més que abans de la pandèmia, 
però n’ha perdut una desena en 
el que va d’any després d’haver 
crescut de forma sostinguda en 
els tres anteriors, fins a arri-
bar el 2021 als 101 habitants. 
Aquest és un número signifi-
catiu per a aquesta localitat de 
les Garrigues. Suposa recobrar 
els dos regidors que va perdre 
el seu ajuntament el 2015, quan 
va passar de cinc a tres membres 
perquè la seua població havia 
descendit per sota del centenar 
de veïns. Malgrat que ara el cens 
torna a ser inferior a cent per-
sones, l’alcalde, Jordi Arbós, va 
explicar que el nombre d’edils 
que cada ajuntament elegirà a 

n Biosca és un dels municipis 
de la Segarra que temen que-
dar despoblats. De fet, un dels 
seus nuclis agregats, Lloberola, 
només té tres habitants. Davant 
d’aquesta situació, l’alcalde, Jo-
sep Puig, va aconseguir cedir fa 
dos anys, el juny del 2020, un 
habitatge buit a nous veïns, una 
família originària de Manresa 
que hi continua vivint. Ara bus-
ca repetir l’experiència i manté 
converses amb aquesta finalitat 
amb propietaris d’habitatges en 

aquesta localitat, on “hi ha una 
desena de cases buides”, perquè 
també les cedeixin.

La cessió de cases té prece-
dents a Biosca. A finals del segle 
passat, a la dècada dels noranta, 
el llavors alcalde, Joan Joano-
la Molist, ho va fer també per 
atreure famílies amb fills en 
edat escolar. Mitja dotzena van 
respondre a aquesta crida, la 
qual cosa va permetre obrir una 
nova escola el 1992. Tanmateix, 
el descens de població posterior 

biosca 176 Habitants

Cedir cases buides per 
combatre la despoblació

x. s.

L’alcalde entregant les claus el 2020 a la família de Manresa que encara viu a la localitat.

i la falta de nens va provocar el 
tancament del centre dos dèca-
des després, el 2012.

Treballar
Atreure veïns no és només 

qüestió de disposar d’habitat-
ges, sinó també de poder tre-
ballar al poble o el seu entorn. 
Puig ha iniciat reunions amb 
empreses pròximes a Biosca, 
especialment amb el grup Bo-
nÀrea, per provar de facilitar 
l’accés a llocs de treball a nous 
habitants. Biosca té 176 habi-
tants. L’última dècada, el mu-
nicipi n’ha perdut mig centenar 
i els dos últims anys han tancat 
el bar restaurant i la botiga amb 
fleca. El municipi s’ha quedat 
sense comerços, una cosa que 
agreuja el risc de despoblació, 
informa X. Santesmasses.
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■

El consell comarcal de l’Urgell ha elaborat un cens 
de 2.300 habitatges buits en col·laboració amb 
els ajuntaments i altres comarques com el Pallars 
Jussà i el Pla d’Urgell tenen intenció de fer-los.

Baix Pallars va celebrar el mes de setembre 
passat la incorporació al cens de 31 nous veïns els 
últims tres anys organitzant per a ells una festa 
de benvinguda al poble de Gerri de la Sal.

fUllEda 91 habitants

Créixer prou per      
recuperar dos regidors

ciUtadilla 202 habitants

Pisos socials en una vella 
caserna de la Guàrdia Civil
■ L’ajuntament de Ciutadilla 
preveu iniciar aquest mes les 
obres per habilitar quatre pisos 
socials, de seixanta metres qua-
drats cada un, a l’antiga caser-
na de la Guàrdia Civil, que va 
tancar a finals del segle passat. 
L’alcalde, Òscar Martínez, va 
explicar que l’objectiu és “fi-
xar població, especialment gent 
jove i si és possible amb nens, 
oferint habitatges de lloguer a 
preu assequible”. Martínez va 
indicar que han constatat la di-
ficultat d’accedir a una viven-
da al municipi, tant de compra 
com de lloguer, un problema 
que comparteixen la majoria 

de pobles petits de l’Urgell. La 
primera fase de les obres té un 
pressupost de 160.000 euros, fi-
nançats pel PUOSC i en el marc 
d’una prova pilot de la Genera-
litat.Així mateix, l’ajuntament 
preveu habilitar quatre pisos 
més.

Quan el consistori va com-
prar la caserna fa dos dècades, 
se li va imposar com a condició 
que no tingués ús residencial. 
Anys després, Urbanisme va 
acceptar habilitar pisos per a 
habitatge protecció oficial, en-
cara que part de l’immoble que-
darà com a equipament públic, 
informa Laia Pedrós.

laia peDrós

La caserna de la guàrdia Civil adquirida per l’ajuntament de Ciutadilla per habilitar-hi pisos socials.

ajuntament De fulleDa

Veïns de Fulleda i visitants, durant la celebració de la Fira Heroica a finals del mes de setembre passat.

les eleccions del maig del 2023 
es calcula partint de les xifres 
que figuraven al padró 18 me-
sos abans. És a dir, les del 2021. 
Això, va apuntar, els permetrà 
recuperar el quart i el cinquè 
edils perduts fa set anys, una co-
sa important a l’hora de repartir 
el treball i la responsabilitat del 
consistori. 

Mentre que Fulleda ha vist 

créixer i disminuir la seua po-
blació, l’augment ha estat cons-
tant i sense interrupcions en 
altres petits pobles. Bausen ha 
crescut un 20% i Granyena de 
les Garrigues, un 18%, enca-
ra que espera sumar ben aviat 
una desena de veïns més, com 
a resultat de reagrupaments 
familiars de veïns arribats de 
l’estranger.

■ Una vintena de famílies de 
refugiats s’han instal·lat en 16 
municipis de Lleida de menys 
de 500 habitants per assentar 
nous veïns i poder reobrir ha-
bitatges buits. Són Aspa, Alma-
tret, la Sentiu de Sió, Ciutadi-
lla, Torre-serona, Torrebesses, 
Bellaguarda, Talarn, Preixens, 

Llardecans, Nalec, Baix Pallars, 
els Omells de na Gaia, Farrera, 
Conca de Dalt i Tírvia. 

Frenar la despoblació rural 
és, precisament, un dels prin-
cipals objectius de la iniciativa 
promoguda per l’Associació de 
Micropobles de Catalunya, la 
conselleria d’Igualtat i el Ser-

torrEBESSES 298 habitants

Famílies de refugiats en 16 municipis

m.u.

La família pakistanesa que està allotjada a Torrebesses.

vei d’Ocupació de Catalunya 
(SOC). Pretén repoblar petits 
pobles mitjançant el progra-
ma Oportunitat500 d’acom-
panyament a les persones que 
han anat arribant les últimes 
setmanes. 

Les famílies que participen en 
el projecte tenen l’estatus de re-
fugiades, desplaçades dels seus 
països per temor a la persecu-
ció, conflictes bèl·lics, violència 
generalitzada o altres circums-
tàncies que els han permès te-
nir protecció internacional. Han 
arribat de països com l’Uruguai, 
l’Equador, el Pakistan i Síria, 
entre d’altres, per començar 
una nova vida. Les que han ar-
ribat del conflicte d’Ucraïna no 
estan dins d’aquest programa 
perquè s’inclouen en un altre 
d’específic.

De les 350 famílies inscrites
en el programa s’ha adjudicat 
destinació a 39 a tot Catalunya i 
gairebé la meitat s’han instal·lat 
a Lleida, la qual cosa ha supo-
sat l’arribada d’unes cinquanta 
persones. El SOC finança les 
contractacions als micropobles 
per donar estabilitat als nous 
veïns que treballaran durant un 
any per al consistori i tenen un 
habitatge per un lloguer social 
facilitat per l’ajuntament o veïns 
del poble. 

Aquestes localitats han co-
mençat a reclutar mentors que 
ajudin els nouvinguts a assen-
tar-se per facilitar que es quedin 
una vegada expiri el contracte 
laboral d’un any que ofereixen 
els municipis. Han de facilitar 
la seua integració, ajudar-los 
en tramitacions i familiarit-
zar-los amb els costums i l’idi-
oma català.
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Detingut un conductor de la Seu  
per un accident mortal.

p. 17
El Parc Natural de l’Alt Pirineu  
refà el pont romànic d’Alós.

p. 18

La seu de les germanes carmelites missioneres que preveuen remodelar a primers del 2023.

A.A.

María MoLina
❘ AitoNA ❘ Mentre que molts ordes 
religiosos de Lleida han hagut 
d’abandonar la seua activitat 
per falta de vocacions o inicia·
tives, el de les carmelites missi·
oneres teresianes del beat Pare 
Palau d’Aitona està immers en 
un ambiciós projecte aprofitant 
la promoció que aquesta pobla·
ció del Segrià està donant al tu·
risme religiós. No en va Aitona 
és “bressol de sants”, ja que hi 
van nàixer santa Teresa de Jesús 
Jornet, el beat Francesc Palau i 
el beat Josep Camí.

Les carmelites missioneres 
tenen en marxa la remodelació 
de la seu, una actuació que su·
posarà una inversió que ronda 
el milió d’euros, segons tècnics 
del projecte. L’edifici, que ara 
té planta baixa i tres pisos, pas·
sarà a oferir tretze habitacions 
d’hostalatge, a banda de sales 
de reunions i estudi i un espai 
específic dedicat a la investiga·
ció de la figura del Pare Palau. 
S’hi podran allotjar persones 
que busquin un espai per fer 
retirs espirituals, recessos de 
l’activitat quotidiana, investiga·
cions, estudis i encontres. Cinc 
d’aquestes habitacions seran re·
servades a les religioses.

A primers d’any
Fonts municipals van indicar 

que el projecte ja està redactat i 
en procés de licitació i les obres 
podrien començar a primers 
d’any. En l’actualitat, residei·
xen a l’edifici tres germanes, 
ja que algunes s’han traslladat 
per les obres, encara que n’hi 

Les carmelites d’Aitona inverteixen un milió 
per oferir tretze noves places d’hostalatge
Remodelen la seua residència per habilitar una vintena d’habitacions, 5 per a les monges || Se sumen 
a les 10 que ja tenen a la Cova del Pare Palau per a retirs espirituals, recessos, estudis i encontres

turisme religiós

han arribat a viure sis. L’orde 
compta també amb unes altres 
deu habitacions a l’enclavament 
conegut com a Cova del Pare 
Palau, que també acull amb èxit 
retirs i encontres.

Les carmelites estan molt 
vinculades a l’ensenyament i 
durant anys van dirigir el col·
legi privat Pare Palau (vegeu el 
desglossament). Aitona també 
és seu la congregació de Teresa 
Jornet o Germanes dels Ancians 
Desemparats i gestionen una 
residència per a la tercera edat.

Més de 2.500 
persones han fet 
rutes turístiques 
aquest any
n Més de 2.500 persones
han passat des de comen·
çament d’any per Aitona 
per fer rutes turístiques 
pels enclavaments religio·
sos de la població. Així ho 
van confirmar fonts muni·
cipals que van indicar que,
encara que la majoria de 
les visites es concentren 
al març amb la floració 
rosa dels arbres fruiters, 
l’arribada de persones in·
teressades en aquests en·
clavaments ha estat fluida 
durant la resta dels mesos, 
bé per recórrer les cases 
de la santa i els beats, els 
enclavaments on van pre·
gar o els seus respectius 
museus. També hi ha visi·
tes concertades d’escolars 
per passar dies de convi·
vència de diversos punts 
de Catalunya. La població 
va impulsar aquesta inici·
ativa a finals del 2018 amb 
el lema Aitona, bressol de 
sants, amb el suport de 
l’ajuntament, el bisbat de 
Lleida i les dos congrega·
cions locals. Després dels 
dos anys de pandèmia, la 
iniciativa s’ha reactivat 
encara que els visitants 
no poden pernoctar a la 
localitat.

n El 2012 la conselleria d’En·
senyament va arribar a un 
acord amb l’orde de les car·
melites missioneres teresianes, 
propietària del col·legi Pare 
Palau d’Aitona, per llogar 
l’edifici amb dret a compra i 
habilitar·lo com a escola públi·
ca. El centre va passar a dir·se 
Francesc Feliu i va centralitzar 

l’educació concertada i pública 
que fins llavors es feia en es·
coles diferents. 

L’acord amb la Generalitat 
finalitza el 2024 i l’ajuntament 
ha aconseguit que l’orde re·
ligiós el cedeixi al poble per 
garantir el seu futur i com a 
centre d’ensenyament públic 
a la localitat.

Cessió de l’edifici del col·legi      
públic a l’ajuntament el 2024

Penelles 
rehabilita 
l’Església Vella

patrimoni

❘ PENEllES ❘ La Diputació i l’ajun·
tament de Penelles han finalit·
zat les obres de rehabilitació de 
l’Església Vella o de Sant Joan 
Baptista. El temple, fora de culte 
dels segles XVI·XVII, serà un 
altre enclavament d’atracció tu·
ristica i punt neuràlgic per aco·
llir visitants en la celebració del 
festival GarGar. La remodela·
ció ha suposat una inversió de 
gairebé 74.000 euros i ha rebut 
també fons europeus del pro·
grama Feder. L’entrada a l’església de Penelles que s’ha rehabilitat.

D.ll.

Junts presenta el candidat a les municipals a Tremp
❘ trEmP ❘ Junts per Tremp va presentar ahir Quim Delgado com a 
candidat a les eleccions municipals del 2023. L’acte va comptar 
amb la presència de l’exconseller de Salut Josep Maria Argimon, 
que va incidir en la recuperació del Pirineu en temes de salut.

Almacelles rehabilita 10 quilòmetres de vies rurals
❘ AlmAcEllES ❘ L’ajuntament d’Almacelles ha iniciat els treballs 
d’asfaltatge en 10 quilòmetres de camins rurals. Han comen·
çat al camí de la Saira i duraran uns quinze dies. La inversió 
supera els 167.000 euros.

Jornada de sostenibilitat del Montsec a Àger
❘ àgEr ❘ Àger va celebrar ahir la jornada Per un Montsec sos-
tenible: conservació del patrimoni i la sostenibilitat, que va 
plantejar iniciatives i experiències pioneres en el camp de la 
conservació i la sostenibilitat de patrimoni natural i cultural.
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r.r.
Porta molt poc en el càrrec, per 
on pensa començar?
Vaig prendre possessió di-
marts, era una cosa imprevis-
ta. El meu paper és atansar el 
Govern a la població, captar les 
inquietuds del territori i trans-
metre la visió de les persones 
que hi viuen. El projecte més 
immediat és el desplegament 
dels diferents departaments de 
la Generalitat a la vegueria del 
Pirineu, una cosa en la qual ja 
va treballar el meu antecessor 
i a què donaré continuïtat. 
Espero que algunes conselleri-
es puguin completar el procés 
aquest mateix any, com per 
exemple el de Salut, que té 
ja una estructura establerta. 
Disposar-ne és el més impor-
tant, per sobre de nomenar 
el director territorial de cada 
conselleria.
És el que van fer els governs 
tripartits: nomenar primer el 
director per després desenvo-
lupar un equip al voltant.
Sí, i no vull desmerèixer l’es-
forç que es va portar a terme 
llavors. Va ser la base del que 
fem ara, gràcies a això ara no 
partim de zero. Tanmateix, 
els polítics van i venen, men-
tre que les estructures de l’ad-
ministració són més estables. 
Al Pirineu n’hi va haver prou 
amb cessar els directors terri-
torials que havia nomenat el 
tripartit, adduint la necessitat 
de retallar despeses en plena 
crisi, per fer marxa enrere en 
la descentralització. Crec que 
l’actual Govern té una voluntat 
ferma de desplegar una estruc-
tura estable.
Quan era alcalde de Castell de 
Mur es va oposar a una línia de 
molt alta tensió. Ara una altra 
de molt similar està en tràmit.
Ho vaig veure anys enrere com 
a alcalde de Castell de Mur, 
quan Red Eléctrica de España 
promovia la seua MAT al Pa-
llars Jussà, i ara ho fa l’empresa 
Forestalia. Crec que la posició 
de la Generalitat sempre ha es-
tat la mateixa: no es pot obrar 
d’esquena al territori. Se n’ha 
d’escoltar la veu, especialment 
dels que pateixen l’impacte de 
grans infraestructures sense 
que els aportin cap avantatge 
com a contrapartida. 
Escoltar la població és enca-
ra més important al Pirineu, 
on som pocs: l’1 per cent de la 
població catalana en el 20% 

Josep Castells, president d’ERC al Pirineu i exalcalde de Castell de 
Mur, ha pres aquesta setmana possessió del càrrec de delegat de 

la Generalitat al Pirineu com a conseqüència de la marxa de Junts 
del Govern. La seua tasca més immediata serà el desplegament de 

les diferents conselleries a les comarques de muntanya. A banda 
d’atansar l’administració catalana a la població pirinenca, Castells 
creu necessari transmetre al Govern la visió dels habitants del territori 
sobre les qüestions que els afecten.

«Els projectes per al Pirineu 
han d’existir amb o sense Jocs»

del territori de Catalunya. En 
el cas de la línia de molt alta 
tensió i les grans extensions 
de panells solars que promou 
la mateixa empresa al Pallars 
Jussà, no s’ha tingut en comp-
te el territori. El model basat a 
produir l’energia en un lloc per 
consumir-la en un altre és el de 
fa un segle. Era el temps de les 
centrals hidroelèctriques i no 
hi havia més remei que fer-lo 
així, però ara parlem d’instal-

Josep Castells
❘ Delegat De la generalitat al pirineu  ❘

ENTREVISTA gENERAlITAT

nen. Per evitar-ho hi ha d’ha-
ver igualtat d’oportunitats, amb 
independència del municipi on 
cadascú viu.
Tanmateix, la pandèmia de la 
Covid ha donat molts exemples 
de persones que trien viure al 
Pirineu si tenen oportunitat de 
teletreballar.
Sí, i per això és vital que dis-
posem de fibra òptica. No n’hi 
ha prou que arribi a cada mu-
nicipi, recordem que Tremp té 
27 pobles. És necessari tenir 
connexió de banda ampla en 
cada nucli de població, ja si-
gui amb fibra o amb una altra 
tecnologia. Menys que això no 
serveix per atreure empreses ni 
persones que teletreballen. Pot 
servir als turistes, i això és ja 
un gran avenç, però no permet 
anar més enllà. 
També persisteixen carències 
en la cobertura de telefonia mò-
bil i és necessari garantir les 
comunicacions dels pobles per 
carretera.
En ocasions es planteja restablir 
plans d’obres en camins.
En primer lloc, crec que més 
que de camins s’hauria de par-
lar de carreteres d’accés a po-
bles. El principal problema és 
que són municipals, propietat 
d’ajuntaments que no compten 
amb els recursos necessaris per 
mantenir-les. Crec que hauri-
en de passar a mans d’adminis-
tracions supramunicipals com 
la Diputació i la Generalitat, 
sempre respectant la sobirania 
municipal i amb la participació 
dels ajuntaments. 
A més és necessari millorar les 
comunicacions transversals a 
través del Pirineu. Ara es tarda 
menys a viatjar des del Pont de 
Suert fins a Barcelona que des 
del Pont de Suert fins a Puigcer-
dà, a pesar que la distància en 
aquest últim cas és molt menor.
És delegat del territori on hi ha 
protestes pel llop i l’os.
Podem conviure encara que 
hi hagi llops i ossos. Ara bé, la 
visió de ramaders, agricultors i 
persones que viuen al territori 
ha de ser tinguda en compte.
Venim d’un estiu de grans in-
cendis forestals. Què es pot fer 
en aquest sentit?
Impulsar la comercialització de 
la biomassa per fabricar pèl·let 
podria contribuir més a tenir 
cura dels boscos que atorgar 
subvencions per a neteges fo-
restals. Si no s’hi fa res, els bos-
cos seran un polvorí.

«Una estructura de 
Govern estable és 
més important que 
nomenar directors»

«Amb la nova        
MAT del Pallars 
Jussà no s’ha  
escoltat el territori»

«No s’ha de 
menysprear l’esquí 
ni tampoc fiar-ho        
tot a la neu»

lar panells solars i el sol brilla 
a tot arreu.
Una altra mobilització és la de la 
plataforma contra els Jocs d’Hi-
vern. Creu que aquesta oposició 
representa una majoria?
Més que estar-hi a favor o en 
contra, els que protesten saben 
que un esdeveniment com els 
Jocs d’Hivern no pot ser la so-
lució per al Pirineu. No pot ser 
que se celebrin i al finalitzar 
no en quedi rastre, com una 

flamarada que brilla i s’apa-
ga. El projecte per al Pirineu 
ha d’existir amb o sense Jocs i 
puc entendre els que s’hi opo-
sen: a les comarques de munta-
nya ens costa creure que algú 
farà alguna cosa de veritat per 
l’equilibri territorial. 
Tanmateix, els Jocs també po-
den cridar l’atenció sobre nosal-
tres, cosa que pot ser benefici-
osa. I també poden estimular 
i posar data a unes inversions 

que ara no la tenen. Això sí, 
cal evitar efectes adversos com 
l’especulació urbanística, i crec 
que aquesta és la voluntat del 
Govern.
Les crítiques als Jocs s’han estès 
a l’esquí mateix, i al fet que la 
Generalitat subvencioni canons 
de neu. Què n’opina?
El que es busca és tenir un im-
pacte menor a l’hora de fabri-
car neu (els canons d’última ge-
neració consumeixen menys 

aigua i energia). És cert que, 
davant del canvi climàtic, és 
necessari diversificar l’econo-
mia del Pirineu i no basar-la en 
un únic sector. Tanmateix, la 
neu ha mantingut l’economia 
de part del territori fins ara i 
no hem de menysprear-la. No 
s’han de clausurar totes les es-
tacions d’esquí perquè un any 
hi hagi poca neu, però tampoc 
no fiar-ho tot als esports d’hi-
vern, seria una inversió d’alt 

risc. La diversificació és essen-
cial, i de fet l’Alt Urgell i el Pa-
llars Jussà mai no han viscut 
de la neu.
La necessitat d’atreure població 
als municipis rurals està en el 
centre del discurs polític.
De vegades no es tracta només 
que vinguin nous veïns, sinó 
d’evitar que marxin els que ja 
tenim. Això és el que, per des-
gràcia, succeeix quan els joves 
marxen a estudiar. Pocs tor-
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 29 54
Servei d’ambulàncies� � � � � � � � � 973 65 10 00
Farmàcies � � � � � � � �Martínez � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � Enjuanes � � 973 65 01 38
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Nova � � 973 65 25 25
Taxis � � � � � � � � � � � � � Bonsom � � 973 65 09 29
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Públics � � 973 65 09 52
 � � � � � � � � � � � � � � Xavier Badia � � 973 65 16 78
Correus� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09

Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � �   � � 973 65 88 00
la pobla de segur
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 68 00 38
Oficina municipal turisme �   � � 973 68 02 57
sort
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � � � � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués � � 973 62 00 65
Taxis � � � � � Diaz de la Fuente � � 973 25 01 04
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � �Solanes � � 973 62 14 59
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Colom � � 973 62 07 33
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Obiols � � 973 62 04 51
 � � � � � � � � � � � � � � � � � �Baldomà � � 973 62 10 43
Correus� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41

Escola de Piragüisme � � � � � � � � � 973 62 07 75
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 67
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � �   � � 973 65 88 85
esterrI d’ÀNeu
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 60 05
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 60 82
llaVorsÍ
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 20 08

Pallars

e.farnell
❘ alt àneu ❘ El Parc Natural de 
l’Alt Pirineu preveu una in-
versió de més de 151.000 eu-
ros en obres que es financen 
amb la recaptació que obté 
de regular els accessos i zo-
nes d’aparcament. Aquesta 
setmana s’han iniciat els tre-
balls de reconstrucció d’un 
tram de mur que es va des-
prendre fa un any del pont me-
dieval d’Alós (al municipi d’Alt 
Àneu), a la reserva Natural de 
la Noguera Pallaresa. 

Aquesta actuació es du a 
terme conjuntament entre el 
Parc Natural de l’Alt Pirineu, 
l’Entitat Municipal Descen-

tralitzada (EMD) d’Isil i Alós 
i l’ajuntament d’Alt Àneu. El 
director del parc, Marc Garri-
ga, va apuntar que la inversió 
per a la reconstrucció es du a 
terme amb aportacions dels 
diferents ens, que en el cas 
del Parc ascendeix a 18.000 
euros. Va afegir que les obres 
estaran finalitzades aquest 
mateix mes de novembre.

D’altra banda, també s’està 
executant la pista forestal de 
Boet, entre la Força d’Àreu 
i la Molinassa, per encàrrec 
del Parc Natural i a petició 
de l’EMD d’Àreu i l’ajunta-
ment d’Alins. En aquest cas, 
s’ha formigonat un tram de 

quinze metres de la pujada 
de la Fraga que té proble-
mes d’erosió. Aquesta actu-
ació preveu una inversió de 
41.900 euros i es finança a tra-
vés dels ingressos que recapta 
el parc de les zones regulades 
d’estacionament. 

Garriga va assenyalar altres 
actuacions que han d’estar fi-
nalitzades aquest mateix mes. 
Es tracta de la construcció 
d’un mirador a Ainet de Bes-
san i la millora de l’accés fins 
a la roca, amb bones vistes al 
bosc de Virós. Aquests tre-

balls costaran 43.700 euros. 
Finalment, tècnics del Parc es-
tan realitzant la millora d’un 
camí empedrat des del pàr-
quing de Ginestarre fins a la 
localitat, en total, un tram de 
100 metres. L’obra contempla 
una inversió de 48.000 euros.

aquesta setmana han començat els treballs de reconstrucció del pont medieval d’alós.

p.a.p.

El Parc Natural 
refà el pont 
romànic d’Alós
Inverteix 151.000 € també en camins || 
Amb la recaptació de regular els accessos

medi natural reformes

Llavorsí habilita un 
pàrquing a la zona 
alta de la localitat

trànsit

❘ llavorsí ❘ L’ajuntament de 
Llavorsí ha finalitzat les 
obres del pàrquing a la zo-
na alta de la localitat, una 
actuació que havia estat 
molt reivindicada pels ve-
ïns, segons l’alcalde, Josep 
Vidal. Així s’evitarà que els 
vehicles estacionin al mig 
del carrer. L’actuació s’ha 
executat entre els mesos de 
setembre i octubre. el mural inaugurat ahir sobre el mercat de mules a Salàs.

a.s.

Salàs inaugura un mural 
sobre la fira de mules

celebracions promoció

❘ salàs De pallars ❘ Salàs de Pa-
llars celebra aquest cap de 
setmana la XVII Diada de la 
Fira i la VIII Mostra del Bes-
tiar Equí centrada en l’antiga 
exposició de mules ja que la 
fira ramadera va arribar a ser 
una de les més importants de 
la Península des del segle XV 
fins al segon terç del segle XX. 
Durant la jornada d’ahir es va 

inaugurar un mural dedicat a 
la fira, una exposició fotogràfi-
ca i una jornada tècnica sobre 
el consum i les propietats de la 
llet d’euga i la carn de poltre i 
una conferència sobre la his-
tòria de la fira de Salàs. 

La cita continua avui amb 
un dinar popular, diverses re-
presentacions teatrals i activi-
tats infantils.
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radamel Falcao, a l’arribar a Lleida amb l’expedició del rayo.

jorDi echevarria

El Mollerussa, amb ganes 
de sorprendre el Rayo
Els de Jordi Cortés volen competir “al màxim” davant de “l’equip de moda”

futbol copa del rei

m. p. p.
❘ mollerussa ❘ El Mollerussa cele-
bra avui (12.00/Lleida En Joc) 
una nova festa davant de la se-
ua afició, rebent un equip de 
Primera divisió per segon any 
consecutiu. Després de caure 
l’any passat davant del Getafe 
(1-5) –en un partit en el qual 
es van avançar en el marcador 
amb un gol de Putxi–, l’equip 
del Pla d’Urgell s’enfronta avui 
al Rayo Vallecano, “l’equip de 
moda de Primera divisió”, va 
declarar ahir Jordi Cortés en la 
roda de premsa prèvia al matx.

El tècnic del Mollerussa va 
deixar clar que “sortirem al 
partit a competir al màxim” i 
va afegir que “no afrontem el 
duel com un sol encontre, sinó 
que hem plantejat micropartits 
de 20-25 minuts, amb objectius 
per a cada un. És una cosa que 
vaig aprendre de Gerard Alba-
dalejo quan estàvem al Lleida i 
jugàvem la Copa contra equips 
de Primera”. Malgrat la gran 
diferència de categories, el tèc-
nic diu que “hem buscat dades 
per ser optimistes i l’any passat 
se’n van anar als penals en la 
primera ronda”.

Per la seua part, Guillem Por-
ta, centrecampista de l’equip, 
va dir que “aquest any crec que 
arribem més ben preparats per 
al partit que l’any passat i pot 
passar de tot”.

Iraola mostra respecte
El Rayo Vallecano va arribar 

ahir a la tarda en AVE a Lleida, 
on es va allotjar abans de des-
plaçar-se avui fins a Mollerus-
sa. El tècnic del conjunt vallecà, 
Andoni Iraola, va declarar en 
roda de premsa que “afrontem 
el partit amb el màxim respec-
te cap al Mollerussa”. El pre-

parador basc es va mostrar 
gratament sorprès pel poder 
atacant dels del Pla d’Urgell i, 
sobretot, per la seua varietat 
en les jugades a pilota aturada. 
“Tenen moltes variants en cada 
acció d’estratègia, em va cridar 
l’atenció”, va dir el tècnic, abans 
d’afrontar un duel en el qual, 
segons ell, “hem d’igualar la in-
tensitat perquè es noti la dife-
rència de categoria”. “Per a ells 
és un partit de l’hòstia i sortiran 
a totes”, va concloure.

MollERussa

Rayo 
vallEcano

entrenaDor

Jordi cortés
sistema

4-4-2

entrenaDor

andoni iraola
sistema

4-2-3-1

àrbitre
Soto Grado
comitè catellanoleonès

El partit d’avui hora

12.00

Puiggròs

adri FernándezJofre

sasha aleuPau Font Rocky

Porta
soldevilaPutxi

nico Magno

Diego lópez

andrés Martín

Isi PalazónBebé
nteka

Mario suárez comesaña

chavarría Mario Hernández
saveljich Mumin

partitS deStacatS

Fuentes-Osasuna 1-4
Barbadás-Valladolid 0-2
Manacor-Andorra 1-3
Olot-Llevant 0-4
Racing Rioja-Nàstic 0-2
Autol-Mallorca 0-6
L’Alcora-Elx 0-3
Santa Amalia-Vila-real 0-9
Rincón-Espanyol 0-3
Almazán-Atlètic 0-2
MOLLERUSSA-Rayo Avui
Quintanar del Rey-Girona Avui
Manresa-Pontevedra Avui
Velarde-Sevilla Avui
Algar-Celta Avui
LLEIDA ESPORTIU-Alabès Avui
Reial Unió-Cadis Avui
San Roque Lepe-Getafe Avui
Cazalegas-Reial Societat Avui
Arenteiro-Almeria Avui
Alzira-Athletic Club Avui

Els Primera 
compleixen                       
i tres Segona 
cauen eliminats
n Els set equips de Pri-
mera d iv isió que van 
disputar ahir la seua eli-
minatòria copera van 
aconseguir classificar-se, 
destacant la golejada del 
Vila-real al Santa Amalia 
(0-9) i el triomf de l’Atlè-
tic davant l’Almazán (0-
2). Als equips de Segona 
divisió sí que hi va haver 
tres sorpreses: el Leganés 
d’Imanol Idiakez va cau-
re amb el Gernika, de Se-
gona RFEF, a la tanda de 
penals (6-5); el Lugo va 
cedir davant de l’Arenas 
de Getxo (1-0), també de 
Segona RFEF, i la Guada-
lajara va eliminar la Pon-
ferradina (2-1). El Saguntí 
d’Albadalejo va superar a 
la pròrroga l’Amorebieta, 
de Primera RFEF (1-0).

eL detaLL

4.000 D’aforament

Les taquilles 
s’obriran avui per 
omplir les grades
n El Mollerussa ja supera 
les 3.000 entrades venu-
des per al partit i obrirà 
avui les taquilles, a partir 
de les 9.30 i fins a l’inici 
del duel, per poder asso-
lir la capacitat màxima de 
l’estadi, que és al voltant 
dels 3.700 espectadors, 
després de la instal·lació 
de la grada supletòria en 
un fons. L’equip arribarà 
a l’estadi cap a les 10.15 
amb autobús, perquè l’afi-
ció pot rebre els jugadors 
en bloc en la seua arriba-
da al Municipal. El club 
va publicar un mapa a les 
seues xarxes socials en 
el qual especificava els 
quatre accessos, un d’ex-
clusiu per als 150 aficio-
nats del Rayo Vallecano 
desplaçats.

Tàrrega decideix 
avui els títols      
del català

ral·liS

Laia pedrÓS
❘ tàrreGa ❘ Tot ja està llest per a la 
celebració del vint-i-vuitè Ral-
li Ciutat de Tàrrega. La prova 
decidirà avui el Campionat de 
Catalunya de Ral·lis de Terra i 
està organitzada per l’Escuderia 
Tàrrega amb suport de la regi-
doria d’Esports.

El ral·li compta amb la parti-
cipació de fins a 41 equips, en-
tre els quals es troben dos pilots 
locals: Albert Gutiérrez i Pere 
Rovira. els cotxes van passar ahir les verificacions.

laia PeDrÓs

Festa del Pedal a Tremp n Uns 30 ciclistes van participar ahir 
en la Pedalada Popular, de 8 quilòmetres de recorregut. Des-
prés de la pedalada, es va organitzar un dinar per als socis de 
la Unió Ciclista Tremp. Avui tindrà lloc una marxa BTT.
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